
Volgnuramer: 981 

STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE DE GRONDWET EN DE KIESWET 

1 

Verslag van de 53ste plenaire vergadering, gehouden op vrijdag 
30 oktober 1970? aanvang 14.15 uur, met voortzetting des avonds, 
in de grote vergaderzaal van het Ministerie van Binnenlandse 
Zaken, Binnenhof 19 te 's-Gravenhage. 

Aanwezig: de heren Donner (voorzitter), Albrecht (middagvergadering 
en avondvergadering tot 21,00 uur), Cals, Craraer (alleen 
middagvergadering), Daudt (alleen middagvergadering), 
mevrouw Fortanier-De Wit, de heren Van der Hoeven (alleen 
middagvergadering), Jeukens, Kan (alleen middagvergade
ring ), Meuwissen (alleen middagvergadering), de Pous, 
Prins, Scholten (alleen middagvergadering vanaf 14.30 uur), 
Simons, Verbrugh en Witte. 

Voorts aanwezig: de heren Gritter (secretaris), Borman, Hartog, 
Hoekstra (notulist avondvergadering) Kist, 
mevrouw Schutte, en de heer Went (notulist middag
vergadering) . 

1. Verslag 52ste vergadering (volgnummer 964) 

Het verslag wordt vastgesteld, nadat de volgende wijzi
gingen zijn aangebracht. Op bladzijde 3, 8e alinea, wordt na "om" 
gelezen: "zaken als de verhouding Grondwet-Statuut te bespreken". 
Op bladzijde 4, 8e alinea wordt "zeggen" gewijzigd in: "laten 
blijken". 
Op bladzijde 4, 9e alinea wordt na "is" ingevoegd: "ook". 
Op bladzijde 5> Ie alinea, wordt "Hoogendorp" gewijzigd in 
"Hogendorp". 
Op bladzijde 5> 12e alinea, wordt "Daudt" onderstreept. 
Op bladzijde 7> 7e alinea wordt "Hij ziet dit echter niet als 
ideaal" vervangen door: "niet omdat dit de ideale eenheid is, maar 
omdat het uitgangspunt is dat de Staat daar alleen mee te maken 
heeft." 
Ten aanzien van bladzijde 15 4e alinea: de standpunten van de 
heren Cals en Gruijters terzake zullen nog nagevraagd worden." 

Op bladzijde 21, 5e alinea, wordt "volkstaal" gewijzigd in 
"verkeerstaal". 

2. Rapport Staten-Generaal. (volgnummer 960) 
• 

De heer Cals stelt voor om, indien de meerderheid van 
de commissie de Eerste Kamer wil afschaffen, een verhandeling 
hierover op te nemen in de algemene inleiding van het gehele 
rapport. Wordt alleen de werkwijze van de Eerste Kamer gewijzigd, 
dan ware dit op te nemen in de inleiding van het rapport Staten-
Generaal, 
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De heer Albrecht is van mening, dat het rapport zich 
te sterk afzet tegen de proeve. Spreker vraagt, of het de bedoeling 
is hier nog iets aan te doen. 

De voorzitter is eveneens van mening, dat het rapport 
zich iets meer moet distantiëren van de proeve. Spreker acht het 
gewenst, dat de proeve meer geparafraseerd wordt. 

De heer Ca1s merkt op, dat dit gemakkelijker bezien kan 
worden, als de commissie haar standpunten heeft bepaald. 

bladzijde 1 Artikel STG 1 

De heer Meuwissen vraagt uitleg over de bedoeling van 
de term "vertegenwoordigen". Wordt dit begrip in privaatrechtelijke 
zin opgevat, dan is er sprake van een fictie, aldus spreker. Hij 
vraagt, wat de publiekrechtelijke betekenis van het begrip kan 
zijn. Evenmin als bepaald wordt, dat het parlement de controle uit
oefent op het centrale bestuur, evenzo is de bepaling van artikel 
STG 1 overbodig. Bovendien gelooft spreker, dat deze bepaling 
schadelijke gevolgen zal krijgen. Gezegd gaat worden, dat volgens 
deze bepaling het parlement het vertegenwoordigend lichaam bij 
uitstek is, zodat buiten-parlementaire acties ongrondwettig zijn. 
Hoewel een dergelijk beroep op deze bepaling zeker misplaatst is, 
dient toch de mogelijkheid hiertoe vermeden te worden. 

De heer Van der Hoeven merkt op, dat in het huidige 
grondwetsartikel 88, dat zijn grond vindt in de historie, het met 
name ging om de term "gehele". Spreker acht de bepaling overbodig, 
nu "gehele" geschrapt wordt. Het door de heer Meuwissen genoemd 
misplaatst beroep op de bepaling van artikel STG 1 acht spreker 
geen sterk argument tegen deze bepaling, aangezien genoemde opvat
ting evident onjuist is. 

De heer Simons heeft geen behoefte aan de bepaling. 
Spreker vraagt zich af, of er niet een dualistisch element in deze 
bepaling aanwezig is. Hij wijst er op, dat ook de regering het 
Nederlandse volk vertegenwoordigt. Bovendien is de vraag, wat onder 
het Nederlandse volk verstaan moet worden. Immers, het Koninkrijk 
der Nederlanden omvat mede de Nederlandse Antillen en Suriname. 

De heer Cals merkt op, dat de Grondwet geldt voor het 
rijk in Europa. 

De voorzitter wijst erop, dat volgens het Statuut de 
Staten-Generaal, waar dat nodig is, het gehele Nederlandse volk 
vertegenwoordigen. In dat geval kunnen vertegenwoordigers van de 
Nederlandse Antillen en Suriname betrokken worden bij het werk 
van de Staten-Generaal. 

De heer De Pous voelt er wel voor het woord "gehele" 
in de bepaling te handhaven, aangezien de Staten-Generaal daarmede 
een kenmerk dragen, dat hen onderscheidt van andere organisaties, 
welke bepaalde groeperingen en belangen vertegenwoordigen,- terwijl 
de Staten-Generaal alle groeperingen en belangen vertegenwoordigen. 
Spreker acht de bepaling van artikel STG 1 wel zinvol. 

De heer Cramer acht de bepaling wel van betekenis, aan
gezien deze het representatieve stelsel aangeeft. Spreker acht 
het niet ondienstig duidelijk vast te stellen, dat hier het repre
sentatieve stelsel gevolgd wordt, nu er stemmen opgaan voor de 
invoering van het stelsel van de directe democratie. 
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De voorzitter acht, zich aansluitend bij het "betoog van 
de heer Cramer, artikel STG 1 wel een zinvolle bepaling. Bovendien 
is hij van mening, dat de term "gehele" gehandhaafd dient te blijven. 
Voorts wijst spreker op het verband met de bepaling, dat leden 
stemmen zonder last. De bepaling geeft aan, dat hier sprake is 
van representatie van het gehele volk, hetgeen niet inhoudt, dat 
ieder lid het gehele volk moet vertegenwoordigen, maar dat alle 
verschillende groeperingen in de Staten-Generaal tezamen het volk 
representeren. 

De heer Albrecht merkt op, dat in deze bepaling niet 
de eis van een evenredige vertegenwoordiging besloten moet liggen. 

De voorzitter merkt op, dat onder deze bepaling ook 
een districtenstelsel mogelijk is. 

De heer Van der Hoeven wenst dat in de toelichting op 
te nemen. 

De heer Cals vat de term "vertegenwoordigen" niet op in 
de privaatrechtelijke, maar in de publiekrechtelijke betekenis en 
wel zoals de heer Cramer deze weergaf. Spreker is van oordeel, 
dat het parlement niet het enige orgaan is dat het Nederlandse 
volk vertegenwoordigt, maar dat ook andere organen, zoals de regering, 
namens het Nederlandse volk kunnen optreden. Spreker is voor hand
having van het woord "gehele", maar dan wel in de betekenis, welke 
de heer De Pous er aan hechtte. 

De heer Meuwissen vraagt, of de Staten-Generaal het enige 
orgaan vormen, dat het hele Nederlandse volk kan vertegenwoordigen. 

De voorzitter antwoordt, dat het hier gaat om een taak
stelling van het orgaan, en niet om een soort prerogatief van de 
Staten-Generaal. 

De heer Meuwissen kan meegaan met de gedachte, dat de 
Staten-Generaal bij uitstek het gehele Nederlandse volk vertegen
woordigen. Zij mogen, aldus spreker, in ieder geval de legitieme 
pretentie voeren, dat zij het hele Nederlandse volk vertegenwoor
digen. 
Spreker wenst in de toelichting op te nemen, dat de strekking van de 
bepaling niet is, dat - zoals sommigen betogen - buiten parlemen
taire acties ongrondwettig zijn. 

De voorzitter meent, dat dat niet nodig is. Wel kan in 
de toelichting opgenomen worden, dat de bepaling niet uitsluit, 
dat er allerlei andere organen delen van het Nederlandse volk 
vertegenwoordigen. Spreker acht een neiging in de commissie aanwezig 
om de bepaling van artikel STG 1 te handhaven onder opneming van 
het woord "gehele". In de toelichting zal over de term "vertegen
woordigen" gezegd worden, dat het gaat om een rechtens vertegen
woordigen bij de wetgeving. De bepaling doet een appel op de 
Staten-Generaal, hetgeen echter geenszins uitsluit, dat er allerlei 
andere vertegenwoordigende colleges gevormd kunnen worden. 

De commissie besluit aldus. 
De heer Cals stelt voor in de toelichting op te nemen, 

dat in het woord "gehele" besloten ligt, dat de Staten-Generaal 
gezamenlijk het gehele volk representeren. Bovendien dient gesteld 
te worden, dat zij verplicht zijn tot een dergelijke vertegenwoor
diging. 

Aldus wordt besloten 
De heer De Pous merkt op, dat hij hiermede akkoord gaat 

onder het voorbehoud dat, wanneer de meerderheid van de commissie 
zou besluiten, dat de S.E.R, in de plaats van de Eerste Kamer zou 
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komen, zoals wel voorgesteld is door Oud en Romme, hij dan een 
ander standpunt inneemt. 

De heer Witte is van mening, dat declaratoire bepalingen, 
die geen directe rechtswerking noch rechtsconsequenties hebben, 
van geen enkel nut zijn. Bij dit soort bepalingen moet de toelichting 
de inhoud ervan waarmaken. Voorts zijn deze bepalingen vatbaar voor 
vele interpretaties. 
Spreker acht de bepaling van artikel STG 1 niet zinvol. Al behoeft 
hij hiervan geen aantekening in het rapport, toch wil hij dit hier 
uitdrukkelijk stellen om bij de behandeling van de sociale grond
rechten niet van inconsequentie beticht te worden. 

De voorzitter merkt op, dat de bepaling van artikel STG 1 
geen declaratoire bepaling is, maar dat deze een rechtsplicht van 
de Staten-Generaal formuleert. Bovendien geeft de bepaling een rechts
grond voor de bevoegdheden welke in de volgende artikelen vermeld 
worden. 

bladzijde 1 - 9 Artikel STG 2, eerste lid; tweekamer
stelsel 

De heer Simons noemt verschillende redenen welke zijn 
aangevoerd voor een tweekamerstelsel. In federale staten heeft het 
tweekamerstelsel een natuurlijke functie. Historisch bezien is 
(met name in Engeland) het tweekamerstelsel gericht op bescherming 
van een geprivilegieerde klasse. Later werd de gedachte geopperd, 
dat een tweekamerstelsel een bolwerk voor de troon verschafte. Een 
andere opvatting zag in het stelsel een waarborg tegen de waan van 
de dag. Dit alles klinkt nu niet meer geloofwaardig. Er blijft thans 
nog een aanvaardbare reden over: de mogelijkheid van revisie. Het 
kan nuttig zijn, als de zaken nog eens extra bezien worden. Voorts 
kan de publieke opinie, die pas tijdens of na de behandeling in 
de Tweede Kamer zich is gaan roeren, zich nu richten op de behande
ling in de Eerste Kamer. Spreker noemt als gevallen waarin de 
Eerste Kamer een door de Tweede Kamer aangenomen voorstel afstemde: 
het Belgisch-Nederlands Verdrag, de kwestie terzake van de zomertijd, 
de voetbaltoto en de archiefwet. Tegen het argument van de revisie 
wordt wel ingebracht, dat hier sprake is van een verkapt gebruik 
maken van een recht van amendement. Spreker wijst erop, dat in 
Denemarken, bij de afschaffing van de revisie-kamer, de mogelijk
heid van een referendum is geschapen om de publieke opinie gelegen
heid te geven invloed uit te oefenen, hetgeen ook een revisiemoge-
lijkheid inhoudt. Ten aanzien van de wijze van samenstelling merkt 
spreker op, dat de huidige samenstellingswij ze in 1848 een trouvaille 
was van d'Engelbronner, ambtenaar bij het Departement van Binnen
landse Zaken. Spreker ziet geen enkele reden voor een gewestelijke 
vertegenwoordiging in de Eerste Kamer. Wordt een referendum als 
revisieraogelijkheid verworpen, dan kan spreker zich handhaving van 
de Eerste Kamer indenken. Wel dienen in dat geval de bevoegdheden 
en de wijze van samenstelling ervan bezien te worden. Spreker voelt 
wel voor het Noorse stelsel, zoals dat geschetst is in de bijlage 
bij volgnummer 969. Spreker zoekt naar een systeem, waarbij de 
kiezers zich éénmaal uitspreken, en waarbij veel zaken alleen in 
één Kamer worden behandeld. Een revisiemogelijkheid voor bepaalde 
gevallen acht spreker nuttig. 
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De heer Cramer stemt in met het betoog van de heer Simons. 
Spreker merkt op, dat weliswaar in liet rapport de voor- en tegen
argumenten genoemd worden, maar dat het doel van de Eerste Kamer 
niet genoemd wordt. Spreker meent, dat de revisie dat doel zou 
zijn. Wanneer men het daarover eens is, dan kan vanuit deze achter
grond verder gepraat worden over de bevoegdheden van de Eerste 
Kamer. Het initiatiefrecht heeft de Eerste Kamer in dat geval b.v. 
niet nodig. De opvatting van Pollema (gewestelijke vertegenwoor
diging) en die van Jonkman (machtsevenwicht) zijn dan niet meer 
terzake. Wanneer men het erover eens is, dat het doel van de 
Eerste Kamer de revisie is, dan kan bezien worden welke oplossing 
de beste is: a) de Eerste Kamer, b) een referendum of c) het 
Bataafs-Noorse stelsel. 

De voorzitter merkt op, dat een argument voor een twee
kamerstelsel vormt de gedachte, dat de volksvertegenwoordiging 
beter voldoet, wanneer het volk in zijn verschillende aspecten 
vertegenwoordigd wordt. Spreker wijst erop, dat in de Verenigde 
Staten de Senaat is ingesteld uit angst voor radicaliteit van een 
enkel vertegenwoordigend lichaam, al was dit in verband met de 
federale opbouw van de Verenigde Staten niet het enige argument. 
Hoewel het aantrekkelijk is het volk op verschillende wijze te 
vertegenwoordigen, wordt toch de wilsvorming van de Staten-Generaal 
belemmerd door het uitspelen van het ene orgaan tegen het andere. 
De vraag kan dan gesteld worden, welk orgaan uiteindelijk bepalend 
is. Wanneer één kamer de beslissende instantie is, dan zou de enige 
bestaansreden van een Tweede Kamer liggen in de revisie, voor het 
geval dat de eerste, beslissende kamer steken heeft laten vallen. 
Dit betreft echter vaak onderdelen van een voorstel, zodat een recht 
van amendement hier op zijn plaats zou zijn. Daartegen is ander
zijds aan te voeren, dat aan de slagvaardigheid van de volksvertegen
woordiging afbreuk gedaan zou worden. Spreker merkt op, dat een re
presentatie in twee kamers de mogelijkheid biedt verschillende 
typen mensen er bij te betrekken. Bij een districtenstelsel geldt 
dit in sterkere mate. In de Eerste Kamer komen de meer introverte 
figuren aan bod. 
Teneinde dit te bereiken zijn getrapte verkiezingen - d.w.z. ver
kiezing door een kleine groep kiezers, die de te kiezen personen 
goed kunnen beoordelen - dienstig. Deze argumentatie is echter 
verzwakt door de invoering van het stelsel van de evenredige ver
tegenwoordiging, aangezien het voor partijbesturen niet zo moeilijk 
is om ook deze mensen in de Kamer te krijgen. Aangenomen dat er 
behoefte bestaat aan revisie rijst de vraag of dit beter kan ge
schieden hetzij door een kamer van revisie, hetzij via een Noors 
stelsel. Het Bataafs-Noorse stelsel houdt onder meer in, dat twee 
derden van de gekozenen het meeste werk doen, en dat een derde deel 
daar wat verder vanaf staat. Spreker meent, dat naast beroepspolitici 
ook volksvertegenwoordigers met contacten in andere sectoren van de 
maatschappij in het parlement zitting moeten hebben. 
Spreker neemt aan, dat het in het Bataafs-Noorse stelsel mogelijk is 
bepaalde stukken naar de plenaire vergadering terug te zenden. 
Het Bataafs-Noorse stelsel dient, naar zijn oordeel, goed besproken 
te worden in het rapport. 

De heer Meuwissen merkt op, dat de wenselijkheid van 
revisie aanvaard zijnde, gekozen kan worden voor hetzij het Bataafs-
Noorse stelsel, hetzij een beter georganiseerde kamer, waar via de 
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commissies de publieke opinie gemobiliseerd kan worden. 
De heer Scholten acht de revisie zeer belangrijk. Er 

zijn echter ook andere belangrijke argumenten voor een tweekamer
stelsel: het creëren van een machtsevenwicht en het betrekken van 
niet-politici bij het parlementaire werk. Men dient zich niet te 
bepalen tot een enkel argument, maar een aantal argumenten tezamen 
te bezien. Spreker wil het tweekamerstelsel handhaven, al acht 
hij wijziging in de bevoegdheden noodzakelijk. 

De heer Van der Hoeven merkt naar aanleiding van het 
standpunt van de heer Cramer, dat het revisie-argument als uit
gangspunt genomen moet worden, op, dat de gevallen, waarin de 
Eerste Kamer voorstellen welke de Tweede Kamer aangenomen heeft, heeft 
verworpen, geen argument opleveren ten gunste van de Eerste Kamer, 
aangezien deze gevallen geenszins algemene instemming vonden en 
het achteraf bezien geen ramp zou zijn geweest als er geen revisie 
had plaats gevonden. Bovendien komt een dergelijk afstemmen van de 
Eerste Kamer in reeksen van jaren niet voor, aldus spreker. Is er 
geen enkele andere reden voor handhaving van de Eerste Kamer dan 
de revisie, dan wil spreker dit uitermate ingewikkelde systeem 
niet handhaven. 
Een ander argument vormt wel, dat in de Eerste Kamer een ander type 
mensen zitting heeft. Spreker vindt dat argument niet zonder inhoud. 
De discussie in deze kamer heeft een andere betekenis. Het is van 
belang dat mensen, die het kamerlidmaatschap als nevenfunctie ver
vullen, een bijdrage kunnen leveren aan het politieke werk. Het gaat 
echter niet zozeer om de vraag of er per se een tweede vertegen
woordigend lichaam moet zijn. Spreker zou het wel aandurven zonder 
een Eerste Kamer. Het gaat meer om de vraag welke de wijze van 
samenstelling is van het vertegenwoordigend lichaam. Deze wijze is 
in het huidig systeem ten aanzien van de Eerste Kamer volslagen 
ouderwets. Soms spelen de statenfracties de beslissende rol, maar 
meestal maken de partijbesturen het uit. Spreker sluit zich aan 
bij de suggestie van de heer Simons, om een andere wijze van 
samenstelling te bezien, zoals het Noorse stelsel. De politieke 
partijen dienen, naar het oordeel van spreker, verantwoordelijk 
te zijn voor de bemanning van de Staten-Generaal, ook als het be
treft personen met nevenfuncties. Het Bataafs-Noorse stelsel zou 
spreker niet zo gemakkelijk terzijde schuiven als in het rapport 
gebeurt. 

De heer Jeukens vraagt zich af, wat de inhoud van het 
Bataafs-Noorse stelsel precies is. Hebben de verkozenen invloed 
op de beslissing, wie in welk deel komen en hoe komt de besluit
vorming tot stand? Alvorens hier een beslissing te nemen, acht 
spreker meer inzicht nodig. Spreker zou de discussie niet willen 
toespitsen op de revisie, aangezien de functie van de Eerste Kamer 
zich heeft ontwikkeld tot het bewaren van een zeker evenwicht in 
de staatsstructuur. liet alternatief van een referendum kan, aldus 
spreker, slechts werken ten aanzien van een zeer beperkt aantal 
onderwerpen. Spreker is van oordeel, dat van de Eerste Kamer een 
zekere werking uitgaat op de behandeling in de Tweede Kamer. Het 
resultaat van hetgeen in de Tweede Kamer bereikt wordt met amende
ring en nota's van wijziging zal in de Eerste Kamer nogmaals in het 
openbaar moeten worden verdedigd. Dat is een goede zaak. Wat be
treft de gecompliceerdheid van de wetgeving in twee instanties, 
merkt spreker op, dat een procedure in twee instanties een algemeen 
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aanvaarde wijze van goede besluitvorming is. Een vereenvoudiging 
van de procedure kan tot stand komen via het Reglement van Orde, 
zodat veel minder in de Grondwet geregeld kan worden. Spreker is 
van oordeel, dat de Eerste Kamer op verschillende wijze een rol 
speelt in de staatsstructuur. De revisiefunctie is niet de enige. 
Als de wijze van functioneren wordt afgewezen, terwijl men de 
functies juist acht, dan dient een andere wijze om de functies 
waar te nemen aangegeven te worden. 

De heer Simons vraagt, wat de andere functies zijn. 
De heer Jeukens noemt de revisie, de beoordeling van de 

grondwettigheid van wetten, de continuïteit van de parlementaire 
controle bij opeenvolgende begrotingsbehandelingen, de invloed 
die van de Eerste Kamer uitgaat op de werking van de Tweede Kamer. 

De heer Albrecht merkt op, dat als er niet reeds een 
Eerste Kamer was, de problematiek vrijer te benaderen zou zijn. 
Spreker gaat ermee akkoord, dat de wetgeving niet geschiedt bij 
eenmalige besluitvorming. Echter, moet het een andere instantie 
zijn die de zaak weer beziet en dient dat te geschieden met de 
botte bijl die de huidige procedure inhoudt? Spreker wil daarmee 
niet pleiten voor uitbreiding van de bevoegdheden van de Eerste 
Kamer, Andere functies van deze Kamer acht spreker niet indrukwek
kend. Het argument van de andere geaardheid van deze kamer, dat 
andere personen met nevenfuncties er zitting in hebben, acht spreker 
een redenering ex post. Het is de vraag, of met een Eerste Kamer 
een dergelijk forum ingesteld moet worden. 
Spreker acht de wijze van samenstelling van de Eerste Kamer antiek.t 
Wat betreft de bijdrage, die de Eerste Kamer geeft tot het evenwicht 
in de staatsrechtelijke verhoudingen, merkt spreker op, dat het 
zwaartepunt zozeer bij de Tweede Kamer ligt, dat afschaffen van 
de Eerste Kamer weinig gevolgen zou hebben. 
De enige waardevolle functie is die van de revisie. Deze kan ook 
vervuld worden in een Bataafs-Noors stelsel, een een kamer systeem 
of via een referendum. Spreker is voorshands niet voor handhaving 
van de Eerste Kamer. 

De heer De Pous wijst erop, dat adviesinstanties als de 
S.E.R. hun adviezen niet uitwerken in de vorm van een wetsontwerp. 
Voor-ontwerpen van wet worden slechts bij uitzondering bijgevoegd. 
Spreker merkt op, dat Eerste Kamerleden andere betrekkingen naast 
hun kamerlidmaatschap kunnen vervullen, waardoor de Eerste Kamer 
een eigen bijdrage levert aan het parlementair debat. In de Eerste 
Kamer kan men ingaan op snelle maatschappelijke ontwikkelingen 
sedert de behandeling in de Tweede Kamer. Als voorbeeld noemt spreker 
het debat in de Eerste Kamer terzake van de loonwetgeving. 

Mevrouw Fortanier-De Wit merkt op, dat, nu wij een Eerste 
Kamer hebben, deze gebruikt kan worden voor een - algemeen nood
zakelijk geachte - tweede behandeling. Spreekster acht de wijze 
van samenstelling niet zo antiek, aangezien de statenfracties de 
adviezen van besturen van hun politieke partijen plegen te volgen. 
Zij acht een procedure, waarbij meer introverte figuren aan bod 
komen, nuttig. 
Spreekster zou wel voelen voor een nader bezien van het Bataafs-
Noorse stelsel, indien men zich blanco zou kunnen opstellen. Dit 
is echter, gezien het bestaan van de Eerste Kamer, niet mogelijk, 
reden waarom zij er de voorkeur aan geeft de Eerste Kamer, met 
beperkte bevoegdheden, te handhaven. 

- De -
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De heer Witte merkt op, dat het noodzakelijk is eerst 
de meningen te peilen over het wel of niet handhaven van de Eerste 
Kamer, alvorens te gaan praten over de wijze van samenstelling 
van deze Kamer. Spreker is voor handhaving van de Eerste Kamer, 
liet belang van deze kamer ligt in haar revisiefunctie, in het feit 
dat haar leden geen beroepspolitici zijn en in haar invloed op 
het bestuur en de komende wetgeving. 
Deze invloed is, ook al mist de Eerste Kamer het amendementsrecht, 
zeker zo groot als die van de Tweede Kamer, bovendien is zij kwa
litatief beter. 

De heer Meuwissen merkt op, dat het niet alleen gaat om 
voor of tegen de handhaving van de Eerste Kamer, aangezien voor
standers van de handhaving nog wel kunnen instemmen met een Bataafs-
Noors stelsel. 

De heer v"crbruo;h spreekt het revisie-argument het meeste 
aan. Voorts acht hij de Eerste Kamer belangrijk voor het evenwicht 
tussen de organen. De Tweede Kamer en de regering dienen niet al 
te nauw samen te gaan. Spreker acht het belangrijk, dat in de Eerste 
Kamer heel andere mensen zitting hebben, waardoor de distantie 
bevorderd wordt. In het Bataafs-Noorse stelsel ziet spreker niet een 
mogelijkheid om andersoortige mensen mede in te schakelen. Spreker 
gelooft niet, dat de Eerste Kamer bereid zal zijn haar bevoegdheden 
te beperken. Spreker wijst daarbij op het voorlopig verslag van de 
Eerste Kamer inzake het ontwerp voor een nieuwe comptabiliteitswet, 
waaruit blijkt dat de Eerste Kamer een beperking van haar budget
recht in strijd acht met de Grondwet. 

De heer Ca1s neemt als uitgangspunt het memorandum van 
de Eerste Kamer (bijlage bij volgnummer 969)• Daarin worden drie 
argumenten genoemd ten gunste van de Eerste Kamer: l) revisie, 
2) andere personen en 3) evenwichtsfunctie. De revisiefunctie wenst 
spreker te behouden, waar deze nodig is. Overbodige revisie dient 
achterwege te worden gelaten. De revisiefunctie kan gerealiseerd 
worden hetzij in een Bataafs-Noors stelsel waarbij de commissie 
zelf de nodige variant kan voorstellen, hetzij in een heroverweging 
binnen de Tweede Kamer. liet laatste komt tegemoet aan de eis, dat aan 
snelle maatschappelijke ontwikkelingen aandacht geschonken kan 
worden. Tegen obstructie door een minderheid van de Tweede Kamer 
zal deze wel de middelen kunnen vinden. Spreker is van mening, dat 
de wenselijkheid van een revisie-mogelijkheid niet leidt tot hand
having van de Eerste Kamer, Blijft de Eerste Kamer gehandhaafd, 
dan dient wrel de verouderde wijze van samenstelling bezien te worden. 
Spreker erkent, dat in de Eerste Kamer een ander type personen 
zitting hebben. Anderzijds is er een ontwikkeling gaande, waarbij 
zeer veel buitenparlementaire instanties ingeschakeld worden, zoals 
vaste colleges van advies. Bovendien is er een tendens aanwezig 
om de adviezen van deze instanties openbaar te maken. Het is duide
lijk, aldus spreker, dat daardoor de publieke opinie in een veel 
eerder stadium zich kan laten gelden. Deze feitelijke ontwikkeling 
maakt een tweede instantie in de Staten-Generaal, met een ander 
soort mensen, overbodig. 

Spreker was destijds wel voorstander van een corporatieve kamer, 
omdat de strijd in een dergelijke kamer openlijk gestreden zou 
worden. Thans hebben allerlei maatschappelijke organisaties hun 
mensen in de Eerste Kamer (vakverenigingen, omroep). Het bezwaar 
van de Eerste Kamer vormt de vermenging van functies welke daar 
plaatsvindt, terwijl infeite de strijd elders al is uitgestreden 
(conflict Kloos-Roolvink en het "groene front"). 

- Spreker -
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Spreker acht derhalve het argument inzake een ander soort mensen 
niet overtuigend,. Het argument van de evenwichtige staatsstructuur 
maakt op spreker weinig indruk. Het feit, dat een onderwerp ook in 
de Eerste Kamer behandeld zal worden, heeft geen reële invloed 
op de behandeling in de Tweede Kamer. 

De heer Scholten acht deze invloed bepaald wel aanwezig. 
De heer Meuwissen merkt op, dat het memorandum van de 

Eerste Kamer enige belangrijke bijlagen heeft. Spreker vraagt of 
deze niet eveneens kunnen worden rondgezonden. 

Besloten wordt te bezien of de bijlagen bij het memorandum oo 
rondgezonden kunnen worden. 

De heer De Pous acht de stelling, dat de vele adviescolleges 
de Eerste Kamer overbodig maken, onjuist. De huidige vraagstukken 
zijn dermate gecompliceerd (sociale verzekering, onderwijs), dat 
experts niet gemist kunnen worden. Spreker wijst erop, dat de S.E.R. 
geen kant en klare voor-ontwerpen van wet aflevert. De vennootschaps 
structuur is b.v. in één morgen in de S.E.R. beklonken. Spreker 
acht het juist, dat middels'de Eerste Kamer andere mensen, zoals 
vakbondsbestuurders, die geen tijd hebben voor een full-time parle
mentaire functie, zitting hebben in het parlement, aangezien op 
deze wijze de vervreemding tussen parlement en volk voorkomen wordt. 

De voorzitter concludeert, dat in de commissie niet verdedigd 
is de Eerste Kamer af te schaffen en het daarbij te laten. 
Het verst gaat, aldus spreker, de heer Cals, waar hij de Eerste 
Kamer wil afschaffen onder het scheppen van de mogelijkheid een 
tweede lezing binnen de Tweede Kamer te houden. In het algemeen 
voelt men een zekere behoefte aan twee dingen: l) het opnieuw be
kijken van aangenomen wetsontwerpen en 2) het betrekken van personen 
in de Staten-Generaal die niet bij wijze van hoofdberoep daarin 
werkzaam zijn. Er zijn in dat geval twee oplossingen mogelijk: 
a) een tweekamerstelsel, b) een Noors stelsel. Ook al is op dit 
moment niet alles van het Noorse stelsel bekend, toch kan voor 
Nederland een andere variant aangegeven worden. Bij het tweekamer
stelsel doen zich de problemen ten aanzien van de wijze van samen
stelling en de bevoegdheden voor. De keuze tussen de twee oplossin
gen hangt wellicht samen met het standpunt ten aanzien van het 
revisie-vereiste en het element van het betrekken van andere per
sonen dan beroepspolitici bij het werk van de Staten-Generaal. Spre
ker wil zich beperken tot drie vraagpunten: I. één kamer met daar 
binnen een mogelijkheid van een tweede lezing, II.het Noorse stelsel 
en III. een tweekamerstelsel. Spreker wil een voorlopige standpunt
bepaling peilen, waarbij later na de bespreking van de wijze van 
samenstelling en de bevoegdheden opnieuw een standpunt bepaald 
kan worden. Een referendum laat spreker buiten beschouwing, aange
zien niemand deze oplossing met overtuiging verdedigd heeft. 

De heer Meuwissen wil met elkaar in verband bezien de af
schaffing van de Eerste Kamer en het scheppen van een tweede lezing 
via het inschakelen van commissies. ^ 

De voorzitter merkt op, dat er allerlei modaliteiten mogelijk 
zijn voor een tweede lezing door de Tweede Kamer. Het door de 
heer Meuwissen genoemde punt valt onder I, aldus spreker. 

De heer Witte meent, dat het Noorse stelsel ook te presente
ren is als eon andere wijze van samenstelling bij een tweekamerstels 

- De -
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De voorzitter is van oordeel, dat het Noorse stelsel toch 
anders is. Er wordt immers één vergadering gekozen, waaruit een 
Kamer voor alle werkzaamheden samengesteld wordt. Revisie vindt 
plaats in de plenaire vergadering. 

De heer Cals is van mening, dat dat niet de inhoud van het 
Noorse stelsel is. De gekozenen verdelen zich in twee delen van res
pectievelijk een vierde en drie vierden. 
Als het -f- deel de voorstellen heeft aanvaard, dan gaan deze naar 
het \ deel. Verwerpt het \ deel deze voorstellen, dan gaan deze 
weer terug naar het -f- deel. Verwerpt het -f deel de door het \ deel 
voorgestelde wijzigingen, dan komen de voorstellen in de plenaire 
vergadering in behandeling. Spreker acht dit een zeer lange weg. 

De heer Albrecht heeft dan een voorkeur voor het systeem-
Burger. 

De heer Scholten merkt op, dat wij niet gebonden zijn aan het 
stelsel, zoals dat in Noorwegen bestaat. Spreker acht het denkbaar 
na de verkiezing van één vergadering, deze te splitsen in twee 
kamers. De bevoegdheden van deze kamers moeten dan bezien worden. 

De voorzitter peilt de voorlopige meningen. 
Vóór het afschaffen van de Eerste Kaiae_x met het creëren van 

een tweede lezing "binnen de Tweede Kamer spreken zich uit 7 leden, 
t.w. de heren Albrecht, Cals, Cramer, Daudt, Gruijters l), Van 
Van der Hoeven en Meuwissen. De voorzitter concludeert dat punt I 
te weinig steun ondervindt. Er blijven over punt II, inhoudend 
een variant van het Noorse stelsel, b.v. één verkiezing van één 
college, dat zich in twee delen verdeelt, en punt III, inhoudend 
een tweekamerstelsel met op verschillende wijze gekozen kamers. 

De heer Witte stelt als variant voor om de verkiezing van 
de twee kamers in één verkiezing te laten samenvallen. 

De heer Scholten wijst erop, dat het meerderheidsvoorstel 
van subcommissie II eveneens inhield een gelijktijdige uitslag van 
de verkiezing van de twee kamers. 

De heer Albrecht merkt op, dat de Kiesraad wel negatief 
zal adviseren over dit voorstel, wegens technische bezwaren. 

De voorzitter vraagt, of de wijze van samenstelling van de 
twee kamers dient te geschieden door hetzij verschillende kiezers 
(dus de Tweede Kamer door algemene verkiezing en de Eerste Kamer 
door b.v. leden van de provinciale staten) hetzij beide kamers door 
dezelfde kiezers (door algemene verkiezingen). 

De heer Cals vraagt, of de mogelijkheid van afschaffing van 
de Eerste Kamer, en vervanging door een andere kamer niet eerst 
bezien moet worden. 

De voorzitter merkt op, dat een en ander door elkaar heen 
loopt. Een Noors stelsel lijkt veel op een tweekamerstelsel met één 
directe verkiezing. i 

De heer Scholten merkt op, dat de subcommissie heeft getracht 
een modus te vinden, waarmee de kiezers van de provinciale staten 
invloed kunnen uitoefenen op de verkiezing van de leden van de 
Eerste Kamer door de leden van de provinciale staten. Zij stelde 
daartoe voor de publicatie van de kandidatenlijsten voor de Eerste 
Kamer te doen plaats vinden vóór de statenverkiezingen. 

De heer Simons vraagt, hoe dat mogelijk is, als de nieuwe 
provinciale staten nog niet gekozen zijn. 

- De -

l) De heer Gruijters is niet aanwezig, doch is hierbij gerekend 
vanwege zijn standpunt in subcommissie II. 
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De'heer Scholten wijst erop, dat de zittende provinciale 
staten de kandidatenlijsten op zullen stellen. 

De heer Simons acht daarvan het bezwaar, dat de nieuwe 
partijen dan nog niet meewerken aan het opstellen van de lijsten. 

De voorzitter wijst erop, dat het onderscheid tussen het 
huidige systeem en het Noorse stelsel hierin ligt, dat in het 
eerste systeem er twee verschillende wijzen van verkiezing zijn, 
terwijl het laatste stelsel slechts één wijze van verkiezing kent. 

De heer Cals merkt op, dat de provinciale staten voor iets 
anders gekozen worden dan de verkiezing van de Eerste Kamer. Het 
systeem van de De Savornin Lohmanstichting maakt de zaak nog on
duidelijker. 

Mevrouw Fortanier-De Wit merkt op, dat verkiezingen voor 
de provinciale staten reeds een landelijke aangelegenheid zijn. 

De heer Daudt is van oordeel, dat verkiezingen voor de 
provinciale staten een graadmeter zijn voor de landelijke politieke 
verhoudingen. 

Volgens de heer Cals is het doel van de provinciale staten
verkiezingen het kiezen van het provinciaal bestuur. Spreker ziet 
niet in hoe de kiezers meer invloed kunnen krijgen door middel van 
het systeem van de De Savornin Lohmanstichting. Voorts acht spreker 
het niet meer van deze tijd om een deel van de volksvertegenwoordi
ging via kiescolleges te kiezen. 

De heer Cramer is van mening, dat geen enkel argument vóór 
het tweekamerstelsel leidt tot verkiezing van de revisie-instantie 
door de provinciale staten. 

Mevrouw Fortanier-De Wit merkt op, dat de wens om in de 
Eerste Kamer een ander soort mensen zitting te doen hebben ertoe 
kan leiden de verkiezing van de leden van deze Kamer te doen ge
schieden door de provinciale staten, aangezien de statenleden in 
staat zijn adequaat te reageren op de adviezen van de besturen van 
de politieke partijen. 

De voorzitter is weinig onder de indruk van de argumenten 
pro en contra de verkiezing van de Eerste Kamer door leden van de 
provinciale staten. Wanneer er twee colleges zijn, dan kan een 
verschillende wijze van verkiezing een voordeel zijn. In de provin
ciale staten treft men een doorsnee van het Nederlandse volk aan, 
welke een ander soort mensen kan kiezen voor de Eerste Kamer. Spreker 
acht het niet dwingend, dat deze verkiezing door de provinciale 
staten moet geschieden. Dat is en blijft een trouvaille.' 

De heer Simons wijst erop, dat de verkiezing door de leden 
van de provinciale staten zeer nauwkeurig geregeld wordt. Wanneer 
één statenlid zich vergist, heeft dat ernstige consequenties. De . 
statenleden krijgen precies voorgeschoteld van de partijbesturen, 
hoe zij dienen te stemmen. Bovendien vindt voor de kandidaatstel
ling en de stemming overleg tussen de verschillende partijen plaats. 

De heer Witte merkt op, dat in het huidige systeem alles 
wordt voorgekookt door de besturen van de politieke partijen. Het 
voordeel van het meerderheidsvoorstel van de subcommissie is juist 
de kiezers het te laten uitmaken. 

De heer Albrecht acht de redenering, dat wanneer er twee 
kamers zijn, deze op twee verschillende wijzen dienen te worden 
verkozen, waarbij de kamer met het grootste politieke gewicht 
rechtstreeks, en die met een minder politiek karakter getrapt 
verkozen moet worden, niet overtuigend. Spreker acht het juist, dat 
de Tweede Kamer niet door de provinciale staten wordt verkozen. Wil 
men echter de Eerste Kamer een reëel politiek gewicht geven, dan 
moet men deze niet verkiezen volgens een systeem dat niet goed 

- genoeg 
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genoeg is voor de Tweede Kamer. Het huidige stelsel heeft het "be
zwaar, dat aan statenleden een aproportionele invloed wordt gegeven. 

De heer Meuwissen herinnert aan de gang van zaken ten aanzien 
van de PSP-fractie van Noord-Holland. 

De voorzitter is van oordeel, dat geen systeem ongelukken 
kan voorkomen. 

De heer Van der Hoeven meent, dat de samenspraak van geweste
lijke politieke figuren niet "beslissend mag zijn voor de samen
stelling van landelijke vertegenwoordigende lichamen. 

De heer Scholten acht de opvatting, dat uit de functie van 
de Eerste Kamer niet de wijze van haar samenstelling voortvloeit, 
juist. De redenering van de heer Albrecht kan spreker niet 
volgen . Spreker is van mening, dat als het argument van een 
ander soort politici meetelt, in dat geval aan getrapte verkiezingen 
de voorkeur gegeven moet worden, aangezien aldus diegenen in de 
Eerste Kamer komen, die er zitting in "behoren te hehhen. Een stel
sel van directe verkiezing van de Eerste Kamer leidt er op den 
duur toe, dat de kandidaten-toch de hoer op moeten in de verkie
zingsstrijd. 

De heer Al "br echt merkt op, dat in de Partij van de Ar "beid 
jarenlang het systeem heeft gegolden, dat de kandidaatstelling 
geschiedde conform het eindoordeel van de partijraad. Desalniet
temin was er een verschil in geaardheid tussen de fracties van de 
Eerste en de Tweede Kamer. 

De heer Scholten wijst erop, dat in de Christelijk Historische 
Unie de unieraad niet het laatste woord in deze zaken heeft. Een 
en ander is echter irrelevant voor de kwestie, dat hij directe ver
kiezingen de kandiaten aan de verkiezingsstrijd moeten meedoen. 
In dat geval komen die andersgeaarde personen niet aan "bod. Om 
deze reden geeft spreker de voorkeur aan verkiezing via de provin
ciale staten, hoewel hij de "bezwaren daarvan wel erkent. 

•̂ e voorzitter vraagt, wie voor a) het tweekamerstelsel met 
twee verschillende wijzen van samenstelling of h) een dergelijk 
stelsel met één wijze van samenstelling is. 

Voor een tweekamerstelsel met twee wijzen van samenstelling 
spreken zich uit 8 leden, t.w. mevrouw Fortanier-De Wit, de heren 
Jeukens, De Pous, Prins, Scholten, Verhrugh, Witte en de voorzitter. 
De voorzitter concludeert, dat de 9 andere leden, inclusief de 
heer Gruijtcrs, voorstanders zijn van één enkele wijze van samen
stelling. 

De voorzitter merkt op, dat uitgaande van één wijze van 
samenstelling er twee alternatieven zijn: l) de kiezer zelf maakt 
uit wie in welke kamer komt en 2) de verkozen vergadering verdeelt 
zichzelf. 

De heer Daudt merkt op, dat de kandidaten moeten weten wie 
in welke kamer komt. 

^ e voorzitter merkt op, dat de kandidaten dat wel weten, als 
de kiezers het uitmaken. 

De heer Jeukens vraagt wat het verschil is met het verwor
pen alternatief, nl. 2 verschillende wijzen van verkiezing, wanneer 
de kiezer te voren weet, wie voor welke kamer "bestemd is. 

De heer Cramer ,is van mening, dat indien men 2 kamers met 
een verschillend karakter wil hehhen, van te voren aan de kiezer 
bekend moet zijn wie in welke kamer komt. 

- De -
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De heer Meuwissen merkt op, dat van de 3 alternatieven (nl. 
I. één kamer, waarbinnen de tweede lezing plaatsvindt, II. een 
tweekamerstelsel en III. het Noorse stelsel) de voorzitter het 
tweede en derde alternatief heeft samengetrokken. 

De voorzitter wijst erop, dat het in het tweede alternatief 
(d.w.z. een tweekamerstelsel) gaat om twee lijsten voor twee kamers, 
en in het derde alternatief (d.w.z. een Noors stelsel) om één 
lijst, waarbij de kiezer het aan de verkozen vergadering overlaat 
hoe deze zich zal verdelen. 

De heer Schol ten merkt op, dat het gaat om de keuze tussen 
twee lijsten of één lijst bij de verkiezingen. 

De heer Albrecht is het daarmede eens. 
De heer Verbrugh is van mening, dat de kans op het verkiezen 

van twee verschillende typen mensen door de keuze van de meerder
heid van de commissie is verkeken, aangezien nu slechts de populaire 
figuren aan bod komen. 
Spreker voelt dan nog het meest voor het systeem met één verkiezing, 
omdat de gekozenen dan zelf beoordelen wie in de verschillende 
kamers komen. 

De heer Simons merkt op, dat bij verkiezingen met één hj st de evenredige 
vertegenwoordiging noodzakelijk is binnen de plenaire vergadering bij 
de verdeling door deze vergadering van haar leden over de twee kamers. 

De heer Scholten acht twee lijsten beter bij uitschakeling 
van getrapte verkiezingen, omdat men anders in allerlei ingewikkel
de constructies verzeild raakt. 

De heer Albrecht acht het verschil tussen één of twee ver
kiezingen in een Noors systeem niet groot. Spreker vraagt de aan
dacht voor het systeem-Burger, waarin 2/3 deel van de plenaire ver
gadering de kamer voor de behandeling van de wetsontwerpen vormt, 
terwijl het plenum als tweede instantie fungeert. Over dit systeem 
dient, aldus spreker, eerst een beslissing genomen te worden, aan
gezien twee gescheiden verkiezingen dit systeem uitsluiten. 

De voorzitter is eveneens van mening, dat dit punt voorop 
gaat. Degenen, die getrapte verkiezingen uit de tijd achten, zijn, 
aldus spreker, inconsequent, indien zij voorstanders zijn van het 
systeem van één lijst met twee kamers, aangezien ook hier sprake 
is van getrapte verkiezing. Spreker vraagt, of ieder een keus kan 
doen uit deze twee alternatieven: l) één lijst met twee kamers 
of 2) een systeem, waarin de algemene vergadering uit zichzelf een 
kamer afzondert. Spreker vraagt, hoe een keuze voor het tweede 
alternatief, dat iets geheel nieuws is, gerechtvaardigd kan worden. 

De heer Albrecht vraagt of deze kwestie geëcarteerd kan 
worden tot de volgende vergadering. 

De voorzitter acht dit niet mogelijk.. Valt de keuze op het 
tweede alternatief (d.w.z. een systeem, waarin de algemene vergade
ring uit zichzelf een kamer afzondert), dan dienen de zaken geheel 
opnieuw bezien te worden. V,rordt gekozen voor het eerste alternatief, 
dan blijft het tweekamerstelsel gehandhaafd, en kan er verder over 
dit rapport gediscussieerd worden. 

De heer Simons ziet in het tweede alternatief een systeem 
met getrapte verkiezingen, met de bezwaren van dien. Spreker heeft 
om die reden een voorkeur voor het eerste alternatief, v/aarbij in 
de werkwijze enige elementen van het Noorse systeem opgenomen 
kunnen worden, b.v. via de verenigde vergadering. 

De 
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De heer Cals ziet in het tweede alternatief, (een systeem, 
waarin de algemene vergadering uit zichzelf een kamer afzondert) 
eveneens een getrapte verkiezing. Spreker wil zo dicht mogelijk 
hij een éénkamersysteein "blijven. Van de taakverdeling tussen de 
twee kamers hangt het af, of twee kamers aanvaardbaar zijn, aldus 
spreker. Wordt de verdeling van de Staten-Generaal in twee kamers 
gezien als een verdeling van de werkzaamheden van de plenaire 
vergadering, dan is er geen sprake van getrapte verkiezingen. 
Komen de twee kamers echter afzonderlijk naast elkaar te staan, 
dan is er wel sprake van getrapte verkiezingen. 

De heer Albrecht acht de variant-Simons meer aanvaardbaar, 
aangezien deze psychologisch beter ligt. 

De heer Witte acht twee lijsten duidelijker voor de kiezers. 
Zowel de kiezers als de gekozenen moeten weten waar zij aan toe 
zijn. 

De heer Daudt sluit zich hierbij aan. Spreker wenst bij 
handhaving van de twee kamers het te zoeken in de regeling van de 
werkwijze. 

De voorzitter vraagt, wie voorstander is van behoud van 
twee kamers, die op dezelfde wijze worden gekozen." 

Vóór zijn 11leden,t.w.de heer Daudt, mevrouw Fortanier-
De Wit , de heren Jeukens, Kan, De Pous, Prins, Scholten, Simons, 
Verbrugh, Witte en de voorzitter. 

De heer Van der Hoeven merkt op, dat hij gestemd heeft voor 
één kamer, en dus nu tegenstemt. 

De voorzitter acht de opmerking van de heer Van der Hoeven 
niet juist. Er is gestemd over de vraag, of er één wijze van samen
stelling dient gevolgd te worden. Deze vraagstelling laat de vraag, 
of er één of twee kamers dienen te zijn, nog open. 

De heer Van der Hoeven beschouwt het systeem van een verga
dering, welke een deel van zich afscheidt voor een bepaald gedeelte 
van de werkzaamheden, als een tweekamerstelsel. 

De heer Meuwissen stelt voor om te stemmen over het systeem-
jRiTjgft-r,. 

De voorzitter merkt op, dat het stelsel-Burger inhoudt één 
gekozen kamer, welke uit haar midden een kleinere kamer van 2/3 deel 
kiest, die de functie van de huidige Tweede Kamer uitoefent. De 
plenaire vergadering treedt in dit stelsel op als revisie-instantie. 

De heer Daudt meent, dat het essentieel is de kiezers te 
laten weten en beslissen wie in welke kamer komt. Het overige acht 
spreker een kwestie van naamgeving. 

De heer Meuwissen ziet het systeem-Burger als een variant 
van het stelsel van opsplitsing van één kamer in twee gedeelten. 

De heer Daudt vraagt, wat het principieTe verschil is tussen 
het systeem-Burger en een verkiezing van twee kamers. 

De heer Meuwissen is van mening, dat in het geval van een 
verkiezing van twee kamers iedere kamer een grote zelfstandigheid 
bezit. 

Op voorstel van de voorzitter wordt besloten in het rapport 
uitvoeriger in te gaan op het systeem-Burger. 

De voorzitter vraagt, wie voorstander is van het systeem, 
waarin één kamer wordt gekozen, die zichzelf kan splitsen in verband 
met de regeling van de werkzaamheden. 

Voor dit stelsel spreken zich uit 2 leden, t.w. de heren Cals, 
en Meuwissen. De voorzitter concludeert, dat hieruit voorlopig 

blijkt 
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blijkt, dat bet tweekamerstelsel wordt behouden, en dat de huidige 
wijze van verkiezing van de Eerste Kamer wordt veranderd in recht
streekse verkiezing. Ten aanzien van de werkwijze en de bevoegdheden 
zijn alle varianten nog mogelijk.*^ 

bladzijde 9 • Artikel STG 2, tweede en derde lid, 
Aantal leden 

De voorzitter stelt aan de orde de vraag, welk aantal leden 
de kamers dienen te bevatten, t.w. a) Tweede Kamer 100 en Eerste 
Kamer 50, of b) Tweede Kamer 150 en Eerste Kamer 75. 

De heer Simons noemt nog de mogelijkheid c) Tweede Kamer 150 
en Eerste Kamer 50. 

De heer Albrecht acht een belangrijk argument voor het aan
tal van 150 leden voor de Tweede Kamer de deelname van Tweede Kamer
leden aan bovennationale parlementen. 

De voorzitter acht het realistisch het aantal van 150 
Tweede Kamerleden te handhaven. 

De heer Scholten is van mening, dat het voorstel tot verla
ging van het aantal leden geen schijn van kans maakt. Sj^reker wijst 
erop, dat in andere landen de parlementen relatief een grotere om
vang hebben. Voorts pleit tegen verlaging de zich steeds meer uit
breidende taak van de Tweede Kamer, met name op het gebied van de 
wetgeving, aldus spreker. Niet alleen voor de kleine fracties, maar 
ook voor de middelgrote fracties wordt de taak bij verlaging van 
het aantal kamerleden uitermate zwaar. Spreker verklaart zich tegen 
verlaging. 

Mevrouw Fortanier-De Wit acht de niet-haalbaarheid van 
het voorstel tot verlaging van het aantal leden niet doorslaggevend, 
voor het nut van dit voorstel. De overbelasting van parlementsleden 
vindt, aldus spreekster, zijn oorzaak in de slechte equipage van 
deze leden. Voorts kent het volk bij het huidige aantal zijn kamer
leden niet, reden waarom dit aantal verlaagd dient te worden. 

De voorzitter acht deze argumenten wel waard om in het 
rapport genoemd te worden. Niettemin is spreker geen voorstander 
van verlaging van het aantal kamerleden. 

De heer Albrecht is van mening, dat een element in de 
argumentatie van de heer Schol ten niet juist is, t.w. dat de uit
breiding van de werkzaamheden tot vergroting van het aantal leden 
heeft genoopt. Spreker wijst erop, dat vergroting van het aantal 
kamerleden niet geleid heeft tot versnelling van de werkzaamheden. 

De heer Simons wenst de toelichting te versterken door . 
te wijzen op a) het deelnemen van parlementariërs aan vergaderingen 
van internationale organisaties en b) op de overbelasting van kleine 
en middelgrote fracties. 

De heer Cramer sluit zich aan bij Mevrouw Fortanier-De Wit. 
Spreker is eveneens van mening, dat door een betere equipage de par
lementsleden meer tijd krijgen voor het deelnemen aan vergaderingen 
van internationale organisaties. Het argument van de niet-haalbaar-
heid zou spreker niet te zwaar willen laten wegen. Spreker wijst 
erop, dat ook het voorstel ten aanzien van de positie van de Eerste 
Kamer wellicht onhaalbaar is. 

De voorzitter is van mening, dat de positie van de Eerste 
Kamer van grote betekenis is in ons staatsbestel. Bij de overweging 

- daarvan -
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daarvan vindt een afweging van "belangen plaats. Echter, bij bet 
vereiste van een twee derden meerderheid is een voorstel, waarbij 
een derde deel van de kamer zijn zetel verliest, volstrekt irreëel. 

De heer Cals wenst toch wel de meninge'n te peilen. 
Spreker heeft zelf gepleit voor verkleining van het aantal leden, 
aangezien een groot aantal leidt tot te gespecialiseerde kamerleden. 
De kamer kan echter toch geen partij geven aan een minister en 
zijn ambtenaren voor wat betreft de detailpunten. Spreker is van 
mening, dat de kamer zich moet bezig honden met de algemene beleids
lijnen. 

De voorzitter vraagt, wie voorstander is van verlaging 
van het aantal leden der kamers met een derde. Hiervoor spreken 
zich uit 8 leden, t.w. de heren Albrecht, Cals, Cramer, Daudt, 
inevrouw Fortanier-De Wit, de heren Gruijters l), Van der Hoeven, 
en Witte. 

De heer Meuwissen merkt op, dat uit de grote fracties 
te vernemen is, dat bij een kleinere kamer het werk niet meer te 
doen is. Spreker acht een uitbreiding van het aantal wenselijk. 
Waarom is de commissie tegen een uitbreiding, vraagt spreker. 

De heer Witte wijst op Parkinsons'law. Spreker is van 
mening, dat hoe groter de vertegenwoordiging wordt, hoe minder 
macht deze heeft. Een goede kamer met 100 leden heeft een veel 
sterkere invloed op het bestuur, aangezien zij een betere tegen
speler van de minister is. Uit de grote fracties met hun specialis
ten komt niet het beste weerwerk. 

De heer Meuwissen stelt, dat door de Nederlandse leden 
van internationale parlementen direct te kiezen, buiten de parle
menten om, een argument voor een grote kamer wegvalt. 

De vergadering wordt om 17.45 uur geschorst tot 19.30 uur. 

o 
- Avondvergadering -

( 

l) Op grond van zijn standpunt in de subcommissie is de heer 
Gruijters hierbij meegerekend. 
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Avondvergadering 

Bladzijde 2 van het rapport inzake de Staten-Generaa1. 

De voorzitter merkt in het algemeen op, dat de toelich
ting op artikel STG 2 herschreven dient te worden in het licht van 
hetgeen besproken is ten aanzien van het tweekamerstelsel. Een deel 
van de toelichting kan bovendien ondergebracht worden in de Inleidin 
Naar zijn mening kunnen de argumenten voor en tegen handhaving van 
de Eerste Kamer, vermeld op bladzijde 2 en bovenaan op bladzijde 3 
en de standpunten van de voor en tegenstanders van handhaving van de 
Eerste Kamer tot een geheel verwerkt worden. Hij acht het tevens van 
belang, dat in de toelichting ook het rapport van de Commissie--
Burger ter sprake komt. 

De heer De Pons is van mening, dat in de toelichting ook 
duidelijk naar voren dient te komen het eigen karakter van de Eerste 
Kamer in zoverre daarin andere categorieën van personen zitting heb
ben dan in de Tweede Kamer. 

Bladzijde 3» 

De heer Albrecht verzoekt zijn naam te vermelden in noot 2. 
Hij acht het beter om in de derde zin van de vijfde alinea, in plaats 
van "niet verdedigbaar" te spreken van "niet wenselijk". Dit zal in 
deze zin gewijzigd worden. 

Bladzijde 4. 

De heer Albrecht is van mening, dat de parallel, die in de 
vierde alinea is getrokken met de rechtspraak, niet helemaal opgaat 

-̂ e voorzitter is het hiermede eens. Hij zou deze passage 
willen laten vervallen. 

De heer Simons wijst erop, dat in de rechtspraak niet de 
rechters zelf het initiatief nemen om de zaak nog eens te behande
len, doch dat dit wordt overgelaten aan de justitiabelen. Hij op
pert, dat men de revisie zou kunnen beperken tot die gevallen, 
waarin daarom bijvoorbeeld door een bepaalde minderheid van de Ka
mer wordt gevraagd. 

Mevrouw Fortanier-De Wit is van oordeel, dat deze passage 
wel gehandhaafd kan blijven. 

De heer Albrecht wijst erop, dat in het rapport van de Com
missie-Burger iets is vermeld in de geest van de suggestie van 
prof. Simons. Overigens is hij van mening, dat wanneer deze passage 
gehandhaafd wordt, erop gewezen dient te worden, dat het bij de 
rechtspraak om iets anders gaat: enerzijds territoriale decentra
lisatie van de rechtspraak en daartegenover handhaving van de 
rechtseenheid. 

^e voorzitter acht een nadeel verbonden aan de suggestie 
van prof. Simons, dat dit veel tijd gaat kosten, minimaal twee 
maanden. Om tot een goede vergelijking te komen met de huidige 
situatie zou men een overzicht moeten hebben van de termijnen, waar
binnen de wetsontwerpen de Eerste Kamer zijn gepasseerd. 

Besloten wordt om over de al of niet handhaving van deze 
passage de mening te vragen van de heer Scholten, op wiens verzoek 
dit gedeelte in het rapport is opgenomen. 

-De-
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De heer De Pous zou de laatste zin van de zesde alinea in 
zoverre willen wijzigen, dat daarin tot uitdrukking komt, dat de 
Eerste Kamer in de meeste gevallen haar medewerking verleent om 
tot een snelle afwikkeling van de wetsontwerpen te komen. De uit
drukking "een open oog" acht hij met name te zwak. 

Bladzijde 3» 

De heer Simons merkt in het algemeen op, dat hij in de 
toelichting geen bespreking aantreft van het recht van amendement 
in de Eerste Kamer. Hij is van mening, dat dit wel besproken moet 
worden. 

De heer Jeukens acht het voldoende dat het recht van amen
dement ter sprake is gekomen bij de behandeling van het recht van 
initiatief. 

^ e voorzitter is van mening, dat als men het recht van 
amendement gaat bespreken, in de beschouwingen ook dient te worden 
betrokken, dat de Eerste Kamer wanneer zij direct gekozen wordt, 
een even sterke legitimatie krijgt als de Tweede Kamer. Dit zou 
een argument kunnen zijn om het recht van amendement wel aan de 
Eerste Kamer toe te kennen. 

De heer Albrecht is van mening, dat directe verkiezing 
de Eerste Kamer niet van karakter doet veranderen en niet tot ver
sterking van bevoegdheden behoeft te leiden. 

De heer Cals is het hiermede eens. Ook al verandert men 
de wijze van verkiezing van de Eerste Kamer, de nadelen verbonden 
aan behandeling in tweede instantie blijven bestaan. 

^ e voorzitter stelt voor om bovenvermelde overwegingen als
nog in het rapport op te nemen. 

De overige leden gaan hiermede akkoord. 

Vervolgens wordt aan de orde gesteld het budgetrecht. 

De voorzitter merkt op, dat voorstanders van handhaving 
van het budgetrecht als argument aanvoeren, dat de Eerste Kamer de 
gelegenheid moet hebben om mee te spreken over het gehele regerings
beleid. De taak van de Eerste Kamer zou niet beperkt dienen te 
worden tot revisie van wetten. 

De heer Albrecht is van mening, dat het voorgestelde arti
kel STG 14 (de regering geeft jaarlijks een uiteenzetting van haar 
beleid) aan de Eerste Kamer de mogelijkheid biedt tot beleidscon
trole ook al zou zij het budgetrecht niet meer bezitten. 

De heer Verbrugh stelt voor om ingeval het budgetrecht aan 
de Eerste Kamer wordt ontnomen, aan artikel STG 14 een bepaling 
toe te voegen, luidende: als de Tweede Kamer een voorstel van de 
Koning aanvaardt, dat de begroting over de rijksinkomsten en 
-uitgaven inhoudt, 'Üët zij dit tevens namens de Eerste Kamer, 
aan welke de minister^in de maand januari een uiteenzetting van 
hun beleid geven. Dit houdt dus in, dat de Eerste Kamer een aparte 
beleidsnota van de regering zal ontvangen. 

De heer Simons wijst op de bestaande praktijk. Regerings
verklaringen bij het optreden van nieuwe kabinetten worden niet in 
de Eerste Kamer afgelegd. Ook beleidsnota's worden niet ter behande
ling aan de Eerste Kamer gezonden. 

Het voorstel van de heer Verbrugh zou deze praktijk gaan 
doorbreken. Als de staatscommissie in principe het Bataafs-Noorse 
stelsel acceptabel acht, zou er een parlement ontstaan waarvan een 
gedeelte een zeer belangrijke taak is toebedeeld en een ander 

-gedeelte-
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gedeelte slechts een revisietaak. In een dergelijk stelsel zou een 
uiteenzetting van het beleid door de regering aan de kamer van re
visie niet nodig zijn. In een stelsel vaar twee volkomen zelfstan
dige kamers naast elkaar functioneren, dient echter in beginsel alles 
in beide kamers te kunnen worden behandeld. Daarom gaat sprekers 
voorkeur-in de richting van het Bataafs-Noorse stelsel. 

De voorzitter werpt de vraag op, of de begrotingsbehandeling 
in de verenigde vergadering zou kunnen plaatsvinden. Hij ziet daar
in echter een belangrijke verzwaring van de taak van de Eerste Kamer. 
Wel zou het mogelijk zijn om de uiteenzetting van het beleid te 
laten plaatsvinden in de verenigde vergadering. 

De heer Witte merkt op, dat het logische aangrijpingspunt 
voor beleidscontrole voor de Eerste Kamer de begrotingsbehandeling 
is. Nota's zijn dikwijls vaag en de discussie daarover mondt niet 
uit in besluitvorming. Handhaving van de begrotingsbehandeling 
door de Eerste Kamer acht hij daarom wenselijk. De Eerste Kamer 
brengt veelal nieuwe aspecten naar voren waarmee de regering haar 
voordeel kan doen. Het argument dat de ministers en de ambtenaren 
het door de begrotingsbehandeling in de Eerste Kamer te druk krij
gen, acht hij niet doorslaggevend, Men heeft te maken met twee 
representaties van eigen karakter van het Nederlandse volk. 

De heer De Pous voert de volgende argumenten voor de hand
having van de begrotingsbehandeling door de Eerste Kamer aan: 
1. Een aantal departementen hebben weinig wetgeving. Bespreking van 
hun beleid kan daarom grotendeels alleen bij de begrotingsbehande
ling plaatsvinden. 2. Wijziging in de fiscale wetten dienen besproken 
te worden in samenhang met de begroting. 3» Het tijdsverschil in be
handeling door Tweede en Eerste Kamer kan bijzonder nuttig zijn. 
Juist door dat tijdsverschil kunnen de leden van de Eerste Kamer 
nieuwe aspecten naar voren brengen. Zij beperken zich in tegenstel
ling tot de leden van de Tweede Kamer bovendien meer tot de grote 
lijnen. 

Vereenvoudiging van de procedure van begrotingsbehandeling 
in de Eerste Kamer zou spreker wel wenselijk achten. 

Naar de mening van de heer Albrecht is er wel iets te zeg
gen voor handhaving van begrotingsbehandeling in de Eerste Kamer 
voor zover deze zich aan de grote lijnen houdt. De begrotingsbehan
deling biedt echter ook gelegenheid tot alle mogelijke detailkritiek. 
Mede om dit laatste te voorkomen zou hij willen volstaan met de be
handeling van een jaarlijkse algemene beleidsnota door de Eerste 
Kamer. 

De heer Witte merkt op, dat de begroting op zich al een al
gemeen beleidsstuk is. In de gedachtengang van de heer Albrecht zal 
de regering dan nog eens een extra beleidsstuk moeten opstellen. 

^ e voorzitter wijst erop, dat ook een algemene beleidsnota 
gelegenheid kan geven tot detailopmerkingen. 

De heer Prins is van mening, dat men om al te veel tijds-
verlies te voorkomen, aan de behandeling van de begroting in de 
Eerste Kamer een tijdslimiet zou kunnen stellen. 

De voorzitter vraagt zich af, of bij niet-afhandeling voor 
de bepaalde tijd de begroting dan verworpen of aangenomen geacht 
moet worden. 

De heren Prins en Witte zijn van mening dat deze dan be
schouwd kan worden te zijn aangenomen. 

De heer Simons gaat ervan uit, dat gezocht moet worden naar 
methodes van versnelling en grotere effectiviteit. Het zou van 
tegenstrijdigheid getuigen om tot twee zelfstandig naast elkaar 
bestaande parlementen te komen. In verband hiermede wijst hij af 

-het-
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een uit
breiding betekenen van de bevoegdheden van de Eerste Kamer. Spreker 
merkt voorts op, dat de Eerste Kamer zelf ook geen al te grote be
zwaren zal hebben tegen ontneming van het budgetrecht. Hij verwijst 
naar de voorstellen van de commissie-Van Schaik, krachtens welke 
de Eerste Kamer slechts enkele hoofdstukken van de begroting zal 
behandelen. Aantasting van het budgetrecht zal weliswaar leiden tot 
verzwakking van de positie van de Eerste Kamer. Van wezenlijk belang 
is echter om een methode van behandeling te vinden, waardoor het 
tijdsbeslag verminderd wordt. Spreker verklaart zich tegen het stel
len van een tijdslimiet. 

De voorzitter refereert aan de voorstellen van de commissie-
Simons, krachtens welke uitgaven op grond van de begroting gedaan 
kunnen worden, zodra de Tweede Kamer de begroting heeft goedgekeurd. 
Dit zou men ook in de Grondwet kunnen neerleggen. 

De heer Cals is van mening, dat ook in dat geval het tijd
verlies zeker niet minder wordt. Spreker is het voorts niet eens 
met het standpunt van de heer Witte. De behandeling in tweede in
stantie brengt teveel tijdverlies met zich mee. Het nemen van maat
regelen om daarin beperking aan te brengen moet men niet overlaten 
aan de Kamer zelf, want dan gebeurt het niet. Spreker is het wel eens 
met de heer Witte, dat het nuttig kan zijn om met de Eerste Kamer
leden te debatteren. Dit is echter niet voldoende. De bezwaren: 
tijdverlies en overbelasting van ministers en ambtenaren, overwegen. 
Als de Eerste Kamer blijft bestaan, waarvan spreker geen voorstander 
is, dan zou men daar hoogstens een niet te lang, algemeen debat moe
ten houden, doch niet alle begrotingshoofdstukken moeten behandelen. 

De heer Simons zou aansluiting willen zoeken bij wat de 
Eerste Kamer zelf wil. Hij verwijst hierbij naar hetgeen is gesteld 
op bladzijde 8 van het Memorandum van de Bijzondere Commissie voor 
de grondwetsherziening van de Eerste Kamer, waar onder N.B. wordt 
vermeld, dat bepaalde tegen het tweekamerstelsel aangevoerde bezwa
ren verminderen, wanneer onder meer het begrotingsrecht aan de Eer
ste Kamer wordt ontnomen. 

Mevrouw Fortanier-De Wit is van oordeel, dat de Eerste 
Kamer, wanneer zij direct gekozen wordt, zichzelf ten aanzien van 
de begrotingsbehandeling geen beperkingen zal opleggen. In dat geval 
kan er zeer zeker van een doublure gesproken worden. Zij zou derhal
ve het budgetrecht aan de Eerste Kamer willen ontnemen. 

De heer Albrecht acht de baten van een begrotingsbehande
ling in de Eerste Kamer disproportioneel ten opzichte van de lasten 
die dit met zich mee brengt. Het door enkele leden aangevoerde argu
ment dat een periodieke toetsing van het beleid nodig is, gaat zijns 
inziens niet op. Die toetsing vindt reeds plaats in de Tweede Kamer. 
Hij is het eens met mevrouw Fortanier-De Wit, dat rechtstreekse 
verkiezingen van de Eerste Kamer de neiging bij deze Kamer zal ver
sterken om haar positie uit te buiten. Ook al beperkt men de bevoegd
heden, dit zal de kans op versterking van de positie van de Kamer in 
het algemeen niet wegnemen. 

De heer De Pous verklaart, dat hij geen verruiming van 
bevoegdheden wil ten opzichte van de huidige situatie. Hij wijst erop 
dat in de huidige situatie ook de belangrijkste nota's worden behan
deld in Eerste-Kamercommissies. De discussies die hierover plaats
vinden, leveren veelal resultaten op, vanwege de andere wijze van 
benadering van de onderwerpen dan in de Tweede Kamer. Spreker acht de 
beperking als voorgesteld in de laatste alinea van bladzijde 5 nuttig. 

- De -
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De heer Prins voert aan, dat het uitgangspunt van het in 
deze alinea neergelegde voorstel is, dat de Eerste Kamer zelf moet 
aangeven wat zij wil behandelen. Door de vaste termijn zullen zij 
ook genoodzaakt zijn om zich zoveel mogelijk te beperken. 

De voorzitter acht een bezwaar van het voorstel, dat de 
Eerste Kamer pas met de begrotingsbehandeling kan beginnen, nadat de 
Tweede Kamer de gehele begroting heeft afgehandeld. Dit zal vertra
gend werken. Hij kan meegaan met het argument, dat behandeling van 
alle begrotingshoofdstukken in de Eerste Kamer teveel is. Dit zou 
reden zijn om te zeggen dat de behandeling daarvan moet verdwijnen. 
Het bezwaar is echter, dat er dan een aantal departementen zullen 
zi jn, waar de Eerste Kamer nauwelijks of geen aanraking meer mee zal 
hebben. Wellicht kan men aanknopen bij artikel STG 14. Dit artikel 
ziet op een algemene uiteenzetting van het beleid in de verenigde 
vergadering met een daarop volgend debat in de verenigde vergadering. 
Zou men afstappen van de verenigde vergadering en zou men in de alge
mene uiteenzetting een onderscheid gaan maken naar de verschillende 
ministeries, dan zou voor dë Eerste Kamer wel de gelegenheid bestaan 
om de desbetreffende ministers te ontmoeten. Het gevaar, dat men zich 
in details zal gaan verliezen tijdens de debatten zal dan gering zijn. 

De heer Simons is van mening, dat de bestuurscontrole door 
de Eerste Kamer niet even zwaar dient te zijn als die van de Tweede 
Kamer. 

De voorzitter is van oordeel, dat er een beperking mogelijk 
moet zijn, doordat bepaalde nuttige aspecten van de begrotingsbehan
deling behouden blijven voor de Eerste Kamer en al datgene wat tot 
doublures aanleiding geeft, aan haar wordt ontnomen. 

De heer CaIs, aanknopend bij artikel STG 14, zou wel een
maal per jaar algemene beschouwingen in de Eerste Kamer willen doen 
houden. Aan de hand van de miljoenennota onder meer, waarvan de 
indiening gepaard gaat met de uiteenzetting van het regeringsbeleid 
zijn er voldoende mogelijkheden om algemene beleidspunten te bespre
ken. De uiteenzetting zou gegeven kunnen worden in de verenigde ver
gadering na de troonrede. Vervolgens zouden in de Tweede Kamer alge
mene beschouwingen gehouden kunnen worden en enige tijd later in de 
Eerste Kamer. 

^ e voorzitter is van mening, dat dit in de toelichting op 
artikel STG 14 vermeld kan worden. 

De heer Witte acht een nadeel verbonden aan het standpunt 
van de heer Cals, dat de te houden algemene beschouwingen niet uit
monden in bepaalde besluiten. De beschouwingen zullen daardoor vrij 
ineffectief zijn. Het budgetrecht daarentegen geeft de Kamers ge
legenheid om de regeringsvoorstellen formeel te bezegelen. 

De heer Cals merkt op, dat ook in de huidige situatie de 
algemene beschouwingen niet uitmonden in het nemen van besluiten. 

De heer De Pous heeft de indruk, dat in het voorstel van 
de heer Cals de beschouwingen in de Tweede en Eerste Kamer elkaar 
snel opvolgen. Enig tijdsverloop daartussen zou wenselijk zijn. De 
Eerste Kamer zou de miljoenennota en ook de begrotingshoofdstukken na 
het kerstreces kunnen behandelen in een periode van zes dagen. Tij
dens de algemene beschouwingen zou niet alleen de minister-p-resident, 
doch ook elk van de betrokken bewindslieden het woord moeten voeren. 
De beschouwingen kunnen dan eindigen met het voor kennisgeving aan
nemen van de begrotingen. Ter verduidelijking deelt de heer De Pous 
mede dat die zes dagen zich kunnen uitstrekken over een termijn van 
twee weken. 

- De -
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De heer A1brecht verlaat de vergadering om 21.00 uur. 
Mevrouw Fortanier-De Wit concludeert uit de opmerkingen 

van de heer De Pous, dat de Eerste Kamer dan niet het budgetrecht 
als zodanig meer heeft. Zij zou de opmerkingen van de lieer De POLIS 
wel in de toelichting opgenomen willen zien. Er zou ter zake ge
woonterecht kunnen ontstaan. 

De voorzitter acht dit niet voldoende. Er zou een bepaling 
van die strekking toegevoegd moeten worden aan artikel STG 14. 

De heer Simons zou eveneens op dit punt een bepaling willen 
toevoegen aan artikel STG 14. 

^ e voorzitter vraagt zich af, of de behandeling van de 
miljoenennota en de begrotingshoofdstukken in de Eerste Kamer direct 
na de algemene beschouwingen dient plaats te vinden of nadat de be
handeling daarvan heeft plaatsgevonden in de Tweede Kamer. Spreker 
heeft zelf voorkeur voor behandeling na goedkeuring van de begroting 
door de Tweede Kamer. 

De heer Simons acht het een bezwaar, dat dan gewacht moet 
worden, totdat de Tweede Kamer klaar is met de begrotingsbehandeling. 
Behandeling na de algemene beschouwingen heeft zijn voorkeur. 

De heer De Pous acht een behandeling onmiddellijk na de 
algemene beschouwingen te snel. De debatten zouden dan een doublure 
kunnen zijn van die in de Tweede Kamer. Een behandeling in januari 
lijkt hem evenals de heer Pr ing het meest wenselijke. 

De heer Jeukens refereert aan de uitdrukkelijke of stil-
! zwijgende goedkeuring van verdragen. De desbetreffende begrotings
wetten kunnen na goedkeuring door de Tweede Kamer naar de Eerste 
Kamer gezonden worden ter uitdrukkelijke of stilzwijgende aanvaarding. 
Binnen een bepaalde termijn dient de Eerste Kamer kennis te geven of 
en waarover zij wenst te debatteren. Een dergelijke regeling, ook al 
gaat zij in details, dient wel een plaats in de Grondwet te vinden. 
Aldus kan bereikt worden, dat de Eerste Kamer genoodzaakt is de om
vang van het begrotingsdebat te bepalen. 

De heer Simons merkt op, dat dit dus inhoudt, dat de be
grotingswetten zijn goedgekeurd als binnen een bepaalde termijn niet 
de wens te kennen wordt gegeven om te discussiëren. 

^ e voorzitter vraagt, of er een bepaald aantal leden moet 
zijn dat een verzoek tot uitdrukkelijke goedkeuring doet. Hij vreest 
dat altijd uitdrukkelijke goedkeuring gevraagd zal worden. 

De heer Simons is van oordeel, dat men bijvoorbeeld 1/5 
van het aantal leden als vereiste zou kunnen stellen. 

De heer V/i11e acht alle gedane voorstellen van geen wezen
lijk belang. Het enig probleem is: al of niet handhaven van de 
Eerste Kamer. Alle overige voorstellen zijn irreëel. Het tijdsver-
lies is er toch, Het grote aantal ambtenaren is er ook. Het help 
administratieve proces is nu eenmaal ingewikkeld en tijdrovend. Of 
de Eerste Kamer al of niet bij de begrotingsbehandeling betrokken 
wordt, verandert daar niets aan. 

De heer Ca1s merkt op, dat de Eerste Kamer toch zelf de 
bezwaren die aan haar bestaan kleven, signaleert. 

De voorzitter meent dat dit een te vergaande conclusie is. 
Ook al signaleert de Eerste Kamer de bezwaren zelf, dit betekent nog 
niet dat zij ze ook deelt. JSprjsker concludeert, dat er een minderheid 
i s die het bogrotingsrejcht wil handhaven. Rekening houdende met dit 
feit, moet men ernst maken met de gedachte om mogelijkheden te schep
pen tot behoud van wat er aan goeds is in de begrotingsbehandeling. 
Persoonlijk heeft hij geen bezwaar tegen handhaving van het begro-
tingsrecht. De bespreking van dit punt wordt verder aangehouden. 

- Bladzijde 7 -
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Bladzijde 7 (recht van terugzending van wetsontwerpen naar de Tweede 
Kamer). 

De voorzitter is van mening, dat ten opzichte van de hui
dige situatie, waarin de Eerste Kamer het hele wetsvoorstel aanneemt 
of verwerpt, een recht van terugzending doelmatiger kan zijn. Spreker 
wijst als voorbeeld op de gang van zaken met de Archiefwet. Terug
zending zou minder tijd kosten dan indiening van een gewijzigd wets
ontwerp. 

De heer Cals ziet in een recht van terugverwijzing een ver
kapt amendementsrecht. Hij is geen voorstander van uitbreiding van 
de bevoegdheden van de Eerste Kamer. Dit zou gebeuren door aan de 
Eerste Kamer een dergelijk recht toe te kennen. Het zou bovendien 
een opening bieden voor doublures, omdat de Eerste Kamer zich wel
licht met dezelfde details bezighoudt, als de Tweede Kamer. 

De heer Simons ziet ook de mogelijkheid tot uitbreiding van 
de bevoegdheden van de Eerste Kamer door middel van toekenning van 
dit recht. De Eerste Kamer zou kunnen zeggen: deze bevoegdheid geeft 
ons de plicht om wetsontwerpen detaillistisch na te pluizen. 

Mevrouw Fortanier-De Wit acht een dergelijk recht niet in 
overeenstemming met het karakter van de Eerste Kamer. Gaat de Eerste 
Kamer zich meer met de details van de wetgeving bezighouden, dan zul
len personen, die een andere hoofdfunctie hebben, niet meer voor het 
lidmaatschap beschikbaar zijn. 

De heer Verbrugh acht het gevaar aanwezig, dat men een 
tegenstelling en een geïrriteerde verhouding tussen de Tweede en de 
Eerste Kamer gaat creëren. 

De voorzitter is van mening dat men in ieder geval frequen
te gebruikmaking van dit recht moet voorkomen. Dit zou men kunnen 
doen door te bepalen, dat bij niet-overnemen van het wijzigingsvoor
stel van de Eerste Kamer het wetsontwerp als verworpen geldt. 

De heren Simons en Witte zouden het juister achten om het 
recht van terugverwijzing zo toe te passen dat bij niet-overnemen van 
de wijzigingen het ontwerp als aangenomen geldt. De heer Simons acht 
onder deze voorwaarde de toekenning van een dergelijk recht een 
technische verbetering van de huidige procedure. 

^ e voorzitter is van mening, dat de Eerste Kamer het voor
stel dan in belangrijke gevallen juist niet uit handen zal geven. De 
beslissing zou dan in handen van de Tweede Kamer liggen. 

Bij stemming blijkt dat de heren Simons, Witte en de voor-
zitter voor toekenning van het recht van terugzending zijn. De ove
rige leden zijn tegen. 

Bladzijde 8 (recht van initiatief) 
De laatste zin van de eerste alinea wordt geschrapt. 
^G voorzitter en de heer Verbrugh spreken zich uit voor 

toekenning van het recht van initiatief aan de Eerste Kamer, De 
overige leden spreken zich daartegen uit. 

Herzieningsprocedure 

De voorzi tter merkt op, dat wanneer de Eerste Kamer recht
streeks gekozen wordt, er een van de belangrijkste argumenten wegvalt 
om de tweede lezing in de Eerste Kamer niet te doen plaatsvinden. Men 
zou na de eerste lezing beide kamers kunnen ontbinden en daarna de 
tweede lezing in verenigde vergadering doen plaatsvinden en daar 
een vereiste van twee derden meerderheid voorschrijven. 

De heer Witte is het hiermede eens. Een en ander moet wel 
gelden onder het voorbehoud dat de regering het voorstel van de staats
commissie om de Eerste Kamer rechtstreeks te kiezen aanvaardt. Zo 
niet, dan blijft het oude standpunt, namelijk geen tweede lezing in 
de Eerste Kamer, gehandhaafd. 

- De -
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De heer Ca Is verzoekt om als motief voor de behandeling 
in de verenigde vergadering onder meer nog te vermelden, dat anders 
de Eerste Kamer in staat zou zijn om met 26 leden een grondwetsher
ziening tegen te houden. 

Bladzijde 8 Bataafs-Noorse stelsel. 

Besloten wordt om aan de hand van de in de middagverga
dering gehouden beschouwingen de toelichting betreffende dit stel
sel uit te breiden. 

Bladzijde 9 

Hetgeen op deze bladzijde is opgemerkt over het aantal leden 
van het parlement zal aangevuld worden met hetgeen daarover in de 
middagvergadering is gezegd. Inzake de tweede alinea, tweede volzin 
merkt in e v r o uw F o rtani e r-D e Wit op, dat de daar gebruikte terminolo
gie "te buiten gaan", niet geheel juist is. 

De heer Cals wijst erop, dat de subcommissie met deze zin 
niet heeft willen aangeven, dat deze zaak buiten de competentie van 
de plenaire vergadering valt'. 

^G }L09vz\^Qr. merkt op, dat de gedachte weergegeven in 
deze alinea een op zichzelf staande zaak is. Zij hangt samen met de 
vraag, welke bevoegdheden men aan de regio's en aan het centrale 
bestuur toekent en welke de onderlinge verhouding daartussen moet 
zijn. 

De heer Simons is van mening, dat de gedachte wellicht 
gerealiseerd zou kunnen worden in -een groot land met belangrijke 
regionale verschillen, maar niet in een land als het onze. Hier gaat 
de ontwikkeling juist naar grotere centralisatie. 

De voorzitter is van mening, dat de centralisatie in 
Nederland al te ver gaat. Hij is overigens voorstander ervan om de 
hele alinea te schrappen. 

De heer Simons wijst erop, dat de staatscommissie over deze 
zaak een brief van de Minister van Binnenlandse Zaken heeft ontvangen. 
Men zal zich erover uit moeten laten. De heer Simons verklaart zich 
bereid om over deze materie een redactie op te stellen. 

Bladzijde 10 

-̂ e voorzitter merkt inzake de derde zin op deze bladzijde 
op, dat deze realiteit niet geheel juist weergeeft. Ook de regering 
f̂s met haar wetgevingsprogram wel eens achter. 

De heer Simons stelt voor om de zin te wijzigen in: het 
wetgevingsprogramma legt aan de Tweede Kamer een zware last op. 
Hiermede ga.at men akkoord. 

Inzake artikel STG 3 wijst de voorzitter erop, dat dit 
artikel aangepast dient te worden aan de besluiten die de staats
commissie inmiddels heeft genomen. Zo kan onder meer de verwijzing 
naar artikel 0L 7 verdwijnen. Dit dient wel als alternatief opge- -
nomen te worden. Wellicht kan het artikel uit één lid bestaan. 

De heer Witte vraagt zich af, of de verkiezingen voor de 
Eerst en Tweede Kamer op dezelfde dag zullen geschieden. 

"De voorzitter zou daarvoor geen voorschrift willen geven. 
In de toelichting zou b,v. gezegd kunnen worden: De staatscommissie 
is van mening, dat de verkiezingen voor Eerste en Tweede Kamer 
ongeveer te zelfder tijd moeten plaatsvinden, bij voorkeur op één 
dag en wel met twee lijsten. 

De heer Jeukens is eveneens van oordeel, dat de Grondwet 
terzake wel een overgangsbepaling of een additioneel artikel moet 
bevatten. 

-̂ L' vooTzittei? is van mening, dat een overgangsbepaling 
noodzakelijk is betreffende de zittingsduur van de leden van de kamer. 

- T)n -
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De heer Witte acht een voordeel verbonden aan het huidige 
systeem van verkiezing van de Eerste Kamer door Provinciale Staten, 
dat die verkiezingen niet plaatsvinden op hetzelfde moment als die 
voor de Tweede Kamer. Er ontstaat op die wijze een zekere continuïte 
een plotselinge breuk in de ontwikkeling kon worden voorkomen. 
Ook in andere constituties kent men hetzelfde systeem. Als recht
streekse verkiezingen plaatsvinden, zou het houden daarvan op een 
ander tijdstip dan waarop de verkiezingen voor de Tweede Kamer 
plaatsvinden, echter om andere redenen bezwaarlijk zijn. Spreker 
is onder meer op deze grond tegenstander van het houden van recht
streekse verkiezingen voor de Eerste Kamer. 

-̂ e voorzitter wijst er in dit verband op, dat wanneer 
in het nieuwe systeem op verschillende tijdstippen voor de Kamers 
verkiezingen zouden worden gehouden, dit op de leden van de Eerste 
Kamer een te grote last zou leggen. Zij zouden verkiezingscampagnes 
moeten gaan organiseren. Dit laatste zou niet nodig zijn bij een 
verkiezing tegelijk met die voor de leden van de Tweede Kamer. 

De heren Witte en De Pons verlaten de vergadering om 
21.50 uur. 

Bladzijde 11 

De laatste zin van de vijfde alinea wordt geschrapt. De 
tweede zin van de laatste alinea gaat luiden: "De subcommissie 
heeft daarbij mede aan de mogelijkheid gedacht, dat de gewoonte 
ontstaat, dat de kamer adviseert omtrent de benoeming van een 
formateur. 

-̂ e voorzitter ziet aan een dergelijke procedure wel 
praktische bezwaren verbonden in verband met het tijdstip waarop 
de kamer na verkiezingen kan bijeenkomen. 

Van de zijde van het secretariaat wordt er echter op ge
wezen, dat het praktisch mogelijk is dat de kamer binnen.acht dagen 
na de verkiezingen bijeenkomt. 

Bladzijde 12 

Het gedeelte dat handelt over de wijze van verkiezing 
van de Eerste Kamer zal aangepast worden aan het genomen besluit 
om de Eerste Kamer direct te verkiezen. 

De heer Simons vraagt, of in de toelichting niet een 
gedeelte opgenomen moet worden over het instellen van een zogenaamde 
corporatieve kamer. 

De voorzitter zou dit willen opnemen in de 'Algemene 
Inleiding^ De overige leden gaan hiermede akkoord. 

Bladzijde 15 

De heer Cals wijst op hetgeen vermeld is in het N.B. 
op deze bladzijde. Naar zijn mening kan in het rapport het rege- " 
ringsvoorstel op dit punt gevolgd worden. 

Hiermede gaat men akkoord onder voorwaarde, dat beide 
kamers het voorstel aanvaard dienen te hebben. 

De heer Gritter deelt in antwoord op de vraag van de 
heer Jeukens mede, dat de regering verklaard heeft dat zij welwillen 
staat tegenover verlaging van de meerderjarigheidsgrens tot 18 jaar. 
Te dien aanzien dient echter nog het eindrapport afgewacht te worden 
van de commissie herziening Kinderbeschermingsrecht-, 

Sluiting 
De vergadering wordt gesloten om 10,00 uur-. 
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